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Abstract

This study investigated the activity of tetracycline against specific 

bacterial  species  isolated  from  different  clinical  specimens  in  the 

period from August to October 2003. These specimens were cultured 

on enriched, and selective media. The isolates were identified as  E. 

coli (n = 10), Proteus spp. (n = 10) salmonella spp. (n = 10), Shigella 

spp. (n = 10) and Klebsiella spp. (n = 10).

All isolate were studied for their susceptibility to tetracycline using 

the disk diffusion method on Mueller Hinton agar and serial dilution.

The results indicated that the rate of resistance was 68% and the 

minimum inhibitory concentrations (MICs) were determined for each 

isolate and was found to be as follows: (mg/ml) E. coli > 30, Shigella 

spp.  >  30,  Klebsiella  spp.  < 30  to  > 7.5,  Proteus  spp.  >30  and 

salmonella spp. < 30 to > 15.
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الخـلصـــــــــة

وي        حي اد كمض يكلين التتراس ة فعالي اء لستقص ة الدراس ذه ه ت  أجري

ترة            الف ي ف ة مختلف ات عين ن م عزلت البكتيريا من معينة سللت ضد  فعال

اكتوبر     إلى أغسطس م. 2003من
   . ذه       ه زل ع م ت ة مختلف ة غذائي اط أوس ي ف ت زرع ات العين ذه  ه

)   : ة     القولوني ريكية الش التي ك انت وك ا عليه رف والتع للت  10الس

الشجيلت)  ( ، )  (10سللت المتقلبات  ، )  (10سللت الكلبسيله  ، سللت
10)   ( السالمونيل  و ، ).10سللت سللت 

يكلين        للتتراس يتها حساس ث حي ن م ت درس ة المعزول للت الس ع  جمي

ولر           م ط وس ى عل الأقراص من النتشار بطريقة الحساسية تجربة بإجراء  وذلك

اد         للمض ى الدن ط المثب تركيز ال د لتحدي ل المتسلس ف التخفي ة وطريق ون،  هنت

الحيوي.
يكلين        ( للتتراس ة المعزول للت الس ة مقاوم بة نس أن ائج النت ت أثبت

68: كالتي%)       كانت الأدنى المثبط التركيز ونسبة
القولونية   الأشريكيه  mg/ml 30> سللة

الشجيلت   mg/ml 30> سللة

المتقلبات   mg/ml 30>سللت

الكلبسيل   <  mg/ml 30إلى   7.5منسللة

السالمونيل   < mg/ml 30إلى    15منسللة
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